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Referat 

Repræsentantskabet 
Møde d. 2. maj 2023 
 
 
Mødedeltagere 

• Lars Bang, Koncerndirektør, Lundbeck 
• Jens Brandt Bering, Direktør for Forsyning, Niras 
• Tove Feld, CEO Visionary Growth 
• Berit Hinnemann, Director, Head of Decarbonisation Business Development, Mærsk 
• Kaj Juul-Pedersen, Direktør, Sitella ApS 
• Per Tejs Knudsen, CEO, cBrain A/S 
• Jesper Nerlov, EVP & CTO, Haldor topsøe A/S 
• Eva Jensen, Head of Programme for Climate change, Energy and Transport, Det Eu-

ropæiske Miljøagentur 
• Helle Olund Villumsen, CEO, Kapacitet A/S 
• Kirsten Drejer, Co-founder, Symphogen A/S 
• Lia Leffland, Akademidirektør, ATV 

Fraværende 

• Fei Chen, Vice President for New Business R&D, Haldor Topsøe A/S 
• Annelise Fenger, Fødevaredirektør, Fødevarestyrelsen 
• Claus Møller, Forretningsudvikler, Erhvervshus Sjælland 

Referat 
Dagsorden 

1. Velkommen til DTU Fysik v/institutdirektør Jane Hvolbæk Nielsen 

2. Rundvisning DTU Fysik 

a) Sustainable catalysis – Power-to-X 

b) Nanoteket og fysikforsøg 

c) Kvantefysik 

3. Velkommen til ordinært møde v/rektor Anders O. Bjarklev 

4. Valg af mødeleder 

5. Temadrøftelse: Reform af universitetsuddannelser 

6. Orientering om valg til Repræsentantskabet 2023-2027, samt dato for møde i 2024 

7. Evt. 

 



 

Side 2 af 3 

Punkt 1. Velkommen til DTU Fysik v/institutdirektør Jane Hvolbæk Nielsen 
Institutdirektør Jane Hvolbæk Nielsen bød velkommen til DTU Fysik og gennemgik instituttets 
hovedaktiviteter.  

Punkt 2. Rundvisning 
Rundvisning i tre laboratorier, der primært bruges af DTU Fysik.  

Punkt 3. Velkommen v/rektor Anders O. Bjarklev 
Rektor bød velkommen til ordinært møde i Repræsentantskabet og gav en kort årsberetning 
med udgangspunkt i DTU’s årsrapport 2022.  
 
Adspurgt om URIS’ retningslinjer (Udvalg om retningslinjer for internationalt forsknings- og in-
novationssamarbejde) og praksis på DTU i forhold til internationale medarbejdere, understre-
gede rektor, at DTU skelner mellem personer og statslige systemer. DTU har skærpet ret-
ningslinjer for ansættelser, optag, adgang til data og faciliteter mv. og har i øvrigt et godt sam-
arbejde med PET. Men DTU er et internationalt eliteuniversitet og skal have internationale 
medarbejdere og studerende.  
 
Adspurgt om DTU’s hjemtag af eksterne bevillinger, svarede rektor, at DTU klarer sig godt i 
forhold til såvel statslige som private konkurrenceudsatte forskningsmidler, men at væksten 
primært opleves i forhold til hjemtag af private fondsmidler.  

Punkt 4. Valg af mødeleder 
Kaj Juul-Pedersen blev valgt som mødeleder.  
 
Punkt 5. Temadrøftelse: Reform af universitetsuddannelser 
Rektor præsenterede regeringens udspil til reform af universitetsuddannelser, hvori et væsent-
ligt nedslagspunkt er forkortelser af kandidatuddannelserne.  
 
Repræsentantskabet drøftede reformen og bemærkede, at det ikke giver mening at forkorte 
civilingeniøruddannelserne, da der allerede findes et velfungerende alternativ i diplomingeniør-
uddannelsen.  
 
Repræsentantskabet drøftede hvordan DTU kan komme igennem med sine budskaber, og pe-
gede bl.a. på, at de bedste midler hertil er fakta, f.eks. ved at sammenligne Danmark med 
lande som primært uddanner bachelorer, og hvordan dette påvirker typen af virksomheder mv. 
Hvis der kan findes tal for, at civilingeniører har højere indkomst end diplomingeniører, så kan 
det også være en del af argumentationen. 
 
Et medlem pointerede, at et kortere studieforløb vil betyde færre praktik- og udvekslingsophold 
og mindre studierelevant arbejde undervejs. Det vil i sidste ende give kandidater med mindre 
erhvervsrettede uddannelser i stedet for mere, hvilket ellers er hensigten bag reformen.  
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Det blev drøftet hvordan repræsentantskabet kan stå bag DTU forud for og under de kom-
mende forhandlinger om reformen af universitetsuddannelserne. Repræsentantskabets med-
lemmer overvejede hvordan de kan gøre deres indflydelse gældende. Offentlige kanaler som 
læserbreve og debatindlæg blev afvist. I stedet blev den direkte dialog og kontakt til politikere 
via en lobbyindsats fremhævet som den mest effektive metode. Medlemmer af repræsentant-
skabet påpegede bl.a., at de ville kunne få magtfulde politikere i tale, hvis de går sammen som 
repræsentanter for deres virksomheder og møder politikerne som bekymrede arbejdsgivere. 
 
Det blev pointeret, at kampen ikke blot bør omhandle DTU, da ingen politikere vil støtte én in-
stitution mere end andre. I stedet skal det centrale budskab være at kæmpe for STEM.  
 
Afslutningsvis blev det understreget, at DTU må tage teten og engagere repræsentantskabet 
og evt. aftagerpanelerne i lobbyindsatsen i det omfang universitetet finder det hensigtsmæs-
sigt. Medlemmerne er villige til at støtte og hjælpe DTU, men ser sig ikke som initiativtagere.  
 
Orientering om valg til Repræsentantskabet 2024-2027, samt dato for møde i 2024 
Der blev orienteret om forestående valg til repræsentantskabet og der blev fastsat en dato for 
det kommende møde i repræsentantskabet, som afholdes d. 7. maj 2024. 
 
Punkt 7. Eventuelt.  
Intet under eventuelt.  
 


	Referat
	Punkt 1. Velkommen til DTU Fysik v/institutdirektør Jane Hvolbæk Nielsen
	Punkt 2. Rundvisning
	Punkt 3. Velkommen v/rektor Anders O. Bjarklev
	Punkt 4. Valg af mødeleder
	Punkt 5. Temadrøftelse: Reform af universitetsuddannelser
	Orientering om valg til Repræsentantskabet 2024-2027, samt dato for møde i 2024
	Punkt 7. Eventuelt.


